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11 00 ηη   ΔΔ ιι δδ αα κκ ττ ιι κκ ήή   ΕΕ νν όό ττ ηη ττ αα   

ΗΗ   αα λλ λλ ηη γγ οο ρρ ίί αα   ττ οο υυ   σσ ππ ηη λλ αα ίί οο υυ ::   οο ιι   φφ ιι λλ όό σσ οο φφ οο ιι   
 

Κείμενο αναφοράς: Πλάτων, Πολιτεία 519b-520a 
 

Ετυμολογικά και ομόρριζα στη νέα ελληνική  
 

 προειρημένων < πρὸ + λέγομαι: αναλογία, αναλογικός, απολογητικός, 
απολογία, απόρρητος, διάλεκτος, διάλεξη, διαλογικός, διάλογος, δυσλεκτικός, 
δυσλεξία, έλλογος, επικός, επίλογος, επίρρημα, έπος, ιδιόλεκτος, κυριολεκτικός, 
κυριολεξία, λεκτικός, λέξη, λεξικό, λεξικογράφος, λεξιλόγιο, λεξιπενία, λογική, 
λογικός, λογοπαίγνιο, λόγος, μονολεκτικός, μονόλογος, ομολογία, παράλογος, 
παρρησία, πρόλογος, ρήμα, ρήση, (το) ρητό, ρήτορας, ρητορικός, ρητός, ρήτρα, 
συνδιάλεξη, υπόλογος. 
 

 ἀπαιδεύτους < ἀ- (στερ.) + παιδεύω < παῖς: διαπαιδαγώγηση, εκπαίδευση, 
εκπαιδευτικός. παιδαγωγικός, παιδεία, παιδευτικός, παιδί, παιδονόμος, 
παλιμπαιδισμός, παραπαιδεία. 
 

 ἐπιτροπεῦσαι < ἐπίτροπος < ἐπιτροπέω + κατάληξη –εύω: επιτροπεία, 
επιτρόπευση, επιτροπή, επιτροπικός, επίτροπος. 
 

 διατρίβειν < διατρίβω < διὰ + τρίβω: άτριφτος, διατριβή, εντριβή, προστριβή, 
συντριβή, συντριπτικός, τριβή, τριμμένος, τρίψιμο. 
 

 ἔχουσιν < ἔχω (θ. σεχ-, ἑχ-, σχ-, σχε-, σχη-): ενοχή, ενοχικός, ένοχος, έξη, εξής, 
κατεχόμενα, παροχή, πάροχος, προσχηματικός, σχέδιο, σχεδόν, σχέση, σχετικός, 
σχετικότητα, σχήμα, σχολαστικός, σχολείο, σχολή. 
 

 στοχαζομένου < στοχάζομαι: αστόχαστος, άστοχος, εύστοχος, στοχασιά, 
στοχασμός, στοχαστής, στόχαστρο, στόχος. 
 

 πράττειν < πράττω: απράγμων,  άπραγος,  πράγμα,  πραγματογνώμονας,  
πρακτικό,  πράκτορας,  πράξη, σύμπραξη. 
 

 ἡγούμενοι < ἡγέομαι-οῦμαι: αφήγηση, εισηγητής, ηγεμόνας, ηγεσία, ηγέτης, 
ηγετικός, ηγήτορας, ηγούμενος, καθηγητής, Αγησίλαος. 
 

 ζῶντες, ζῆν < ζήω-ῶ: ζωγράφος, ζώδιο, ζωή, ζωηρός, ζωικός, ζωντάνια, 
ζωντανός, ζώο, ζωογόνος, ζωοθυσία, ζωολογία, ζωομορφισμός, ζωόμορφος, 
ζωοπάζαρο,  ζωοποιός, ζωοτροφή, ζωτικός, ζωύφιο, ζωφόρος, ζωγράφος, ζωώδης. 
 

 ἀπῳκίσθαι: αποίκιση, ενοίκιο, ένοικος, κατοίκιση, μετοίκιση, οίκηση, οικισμός, 
οικιστής, οίκος. 
 

 ἀναγκάσαι < ἀναγκάζω: αναγκαίος, αναγκαιότητα, αναγκαστικός, ανάγκη, 
εξαναγκασμός. 
 

 ἱκανῶς, ἀφικέσθαι < ἱκνέομαι–οῦμαι: ανέφικτος, ανίχνευση, άφιξη, εξιχνίαση, 
εφικτός, ικανοποίηση, ικανοποιητικός, ικανός, ικανότητα, ικεσία, ικετευτικός, 
ικέτης, ιχνηλάτης, ίχνος, προίκα, προικιό, προικοθήρας, προικοσύμφωνο, προικώος, 
προίκα. 
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 ἰδεῖν < εἶδον < ἐ - Fιδ – ον του ρ. ὁράω-ῶ (θ. Foρᾱ- > ὁρᾱ-ω > ὁρῶ· θ. ὀπ- + σο + 
μαι > ὄψομαι· θ. Fιδ- > ἔ - Fιδ- ον > εἶδον με αποβολή του F και συναίρεση. Ο 
παρατατικός προέκυψε από αύξηση η: ἠ- Fορᾱ- ον· με αποβολή του F και 
αντιμεταχώρηση των φωνηέντων > ἐώραον· με δάσυνση του ἐ από επίδραση του 
ενεστώτα και συναίρεση > ἑώρων. Ο παρακείμενος σχηματίζεται από: Fε-Fόρα-κα· 
με δάσυνση του πρώτου F και αποβολή του δεύτερου > ἑ-όρα-κα· με έκταση > 
ἑώρακα. Ο δεύτερος τύπος παρακειμένου: ὀπ- μαι· με χρονική αύξηση και 
αφομοίωση του π σε μ > ὦμμαι): όραση, ορατός, ορατότητα, αόρατος, 
αδιόρατος, διορατικός, διορατικότητα, ενόραση, ενορατικός, όραμα, 
οραματιστής, όψη, οπτικός, οπτική, άποψη, προοπτική, προοπτικός, 
απρόοπτος, πρόσοψη, προσόψιο, περίοπτος, κάτοψη, διόπτρα, διοπτροφόρος, 
ύποπτος, υπερόπτης, υπεροψία, υπεροπτικός, μέτωπο, μετωπικός, αντιμέτωπος, 
προσωπείο, πρόσωπο, προσωπίδα, προσωπικός, πρεσβυωπία, πρεσβυωπικός, 
μυωπία, μυωπικός, οφθαλμός, οφθαλμίατρος, οφθαλμιατρείο, εξόφθαλμος, 
οφθαλμαπάτη, μονόφθαλμος. 
 

 σκοπόν < σκοπέω-ῶ: ακτινοσκόπηση, ανασκόπηση, απερίσκεπτος, άσκοπος, 
αυτοσκοπός, βιντεοσκόπηση, βολιδοσκόπηση, βυθοσκόπηση, δημοσκόπηση, 
διάσκεψη, επίσκεψη, επισκέψιμος επισκόπηση, επίσκοπος, καιροσκόπος, 
κατασκοπία, κατάσκοπος, κερδοσκοπία, κερδοσκόπος, μικροσκόπιο, οιωνοσκόπος, 
περίσκεψη, περισκόπιο, προεπισκόπηση, πρόσκοπος, σκεπτικισμός, σκεπτικός, 
σκέψη, σκόπελος, σκοπιά, σκόπιμος, σκοποβολή, σκοπός, στηθοσκόπιο, 
συνδιάσκεψη, σύσκεψη, τηλεσκόπιο, ωροσκόπιο, ωροσκόπος. 
 

 ἰδίᾳ < ἴδιος: ιδιόλεκτος, ιδιόμορφος, ιδιόρρυθμος, ιδιοσυγκρασία, ιδιοτέλεια, 
ιδιοτελής, ιδιότροπος, ιδιοχρησία, ιδίωμα, ιδιωματικός, ιδιώτης, ιδιωτικός. 
 

 ἀναβῆναι, ἀνάβασιν, ἀναβάντες, καταβαίνειν < ἀνὰ/κατὰ + βαίνω: άβατος, 
ακροβάτης, ανάβαση, αναβάτης, βάδην, βαθμός, βάθρο, βακτηρία, βάση, βασικός, 
βάσιμος, βατήρας, βατός, βήμα, βηματοδότης, βωμός, διάβαση, διαβάτης, δύσβατος, 
έμβασμα, επιβάτης, κατάβαση, μεταβατικός, παραβάτης, πρόβατο, πρόσβαση. 
 

 ἐπιτρέπεται < ἐπὶ + τρέπω: αδιάντροπος, ανατρεπτικός, ανατρέψιμος, 
ανατροπέας, ανατροπή, ανεπίτρεπτος, εκτροπή, επιτρεπτός, επιτροπή, επίτροπος, 
ευτράπελος, κακότροπος, μετατρέψιμος, μετατροπή, ντροπή, ξενότροπος, 
παρεκτροπή, τρόπαιο, τροπαιούχος, τροπή, τροπικός, τρόπος. 
 

 καταμένειν < καταμένω < κατὰ + μένω: διαμονητήριο, κατάμονος, μονή, 
μόνιμος, μόνος, παραμονή. 
 

 ἐθέλειν < ἐθέλω: άθελα, εθελοντής, εθελοντικός, εθελούσιος, θέλημα, 
θεληματικός, θέληση, καλοθελητής. 
 

 ἔφη < φημί (θ. φη-, και φᾱ-· με ετεροίωση φω-): απόφαση, άφατος, διαφήμιση, 
διαφημιστικός, δυσφήμιση, δυσφημιστικός, έμφαση, εμφατικός, επίφαση, 
κατάφαση, καταφατικός, πρόσφατος, πρόφαση, προφήτης, φήμη, φημολογία. 
 

 ἀδικήσομεν < ἀδικέω-ῶ: αδικαιολόγητος, αδικαίωτος, αδίκημα, αδικητής, 
αδικία, αδικοπραγία, άδικος, αδίκως, αντιδικία, αντίδικος, δικαιοσύνη, εκδικητής. 
 

 ποιήσομεν < ποιέω-ῶ: ποίηση, ποιητής, ποιήτρια, ποιητικός, ποιητική 
(τέχνη), προσποίηση, προσποιητός, μεταποίηση, μεταποιήσιμος, παραποίηση, 
περιποίηση, περιποιητικός, αποποίηση, εκποίηση, αντιποίηση, αχειροποίητος. 
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 ἐπελάθου, ἐπελαθόμην < ἐπὶ + λανθάνομαι: αλάθητος, αλήθεια, άληστος, 
αναληθής, επιλήσμων, λάθος, λάθρα, λαθραίος, λαθρεμπόριο, λαθρεπιβάτης, 
λαθροκυνηγός, λήθαργος, λήθη, λησμονιά, λησμοσύνη. 
 

 νόμῳ < νέμω: άνομος, αστυνόμος, δασονόμος, διανομή, εξοικονόμηση, ευνομία, 
κατανομή, νομή, νομικός, νόμιμος, νομιμότητα, νόμισμα, νομοθέτης, νομός, νόμος, 
νομοσχέδιο, νομοταγής, νομοτέλεια, οικονομία, παιδονόμος, παρανομία, 
παράνομος, στρατονόμος, ταξινόμηση, υγειονομία. 
 

 μέλει: αμέλεια, αμελής, επιμελής, επιμελητήριο, μελέτη, μελέτημα, μελετηρός, 
μελετητής, μέλημα, μεταμέλεια. 
 

 ἐγγενέσθαι < ἐν + γίγνομαι (θ. γεν- > γον-, γα-, με ποιοτική μεταβολή > γενε- 
με πρόσφυμα ε > γενη- με έκταση. Ο ενεστώτας προέκυψε από ενεστωτικό 
αναδιπλασιασμό γι- + γεν > με συγκοπή > γι-γν-ομαι): γεγονός, γενεά,  γενέθλιος, 
γένεση, γενέτειρα, γενετήσιος, γενετικός, γενιά, γενικός, γέννηση, γηγενής, γονέας, 
γονή, γονίδιο, γονικός, γονιμοποίηση, γόνιμος, γονιμότητα, γόνος, γονότυπος, γυνή, 
εγγενής, εγγονός, νεογνό, γνήσιος, συγγενής, υπογονιμότητα. 
 

 πράξει < πράττω: άπρακτος, εμπράγματος, πολυπράγμων, πράγμα, 
πραγματικός, πραγματογνώμονας, πραγματογνωμοσύνη, πραγματογνωσία, 
πρακτικό, πράξη, πραξικόπημα. 
 

 μηχανᾶται < μηχανάομαι-ῶμαι: αμήχανος, βιομηχανία, βιομηχανικός, 
βιομήχανος, μηχανή, μηχάνημα, μηχανικά, μηχανικός. 
 

 συναρμόττων < συναρμόττω < σὺν + ἁρμόττω: αρμολογία, αρμονία, 
αρμονικός, αρμός, δυσαρμονία, συναρμογή, φυσαρμόνικα. 
 

 πειθοῖ < πείθω: πειθαναγκασμός, πειθαρχία, πειθήνιος, πεισιθάνατος, πείσμα, 
πεισματάρης, πειστήριο, πειστικός, πιθανός, πιθανότητα, πίστη, πιστός. 
 

 μεταδιδόναι < μετὰ + δίδωμι (ενεστωτικός αναδιπλασιασμός δι- + δω- + μι. θ. 
δω-, δο-): αιμοδότης, ανέκδοτος, ανένδοτος, αποδοτικός, δόση, δοσίλογος, δόσιμο, 
δοσολογία, δότης, δωρεά, δώρο, δωροδοκία, δωροθέτης, έκδοση, εκδότης, 
εκδοτικός, ενδοτικός, ηλεκτροδότηση, καταδότης, λογοδοσία, μετάδοση, 
μεταδοτικός, μισθοδοσία, παράδοση, παραδοτέος, πληροφοριοδότης, προδότης, 
σηματοδότης, φωτοδότης. 
 

 ἀφιῇ < ἀπὸ + ἵημι (θ. ἡ-, ἑ-): άνεση, άνετος, άφεση, αφετηρία, δίεση, εγκάθετος, 
ένεση, ενέσιμος, ενετός, έφεση, εφετείο, εφέτης, καθετήρας, κάθετος, καθέτως, 
σύνεση, συνετός, χειραφετημένος, χειραφέτηση. 
 

 βούλεται < βούλομαι: αβουλησία, αβούλητος, άβουλος, βουλή, βούλημα, 
βούληση, βουλησιαρχία. 
 

 καταχρῆται < καταχρῶμαι < κατὰ + χρήομαι-ῶμαι: άχρηστος, δύσχρηστος, 
εύχρηστος, καταχραστής, κατάχρηση, καταχρηστικός, χρεία, χρέος, χρήμα, 
χρηματιστήριο, χρήση, χρήσιμος, χρηστικός, χρηστός, χρηστότητα. 


